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Z krajské rady

Rybníkáři dostanou peníze 
za řádění kormoránů a vyder 
Vysočina • Vydry a kormoráni 
způsobili loni na Vysočině bez-
mála milionovou škodu. Na to-
lik uhynulé a sežrané kapry vy-
číslili jenom majitelé rybníků 
a potvrdili soudní znalci. Sta-
novisko znalců je pro poško-
zené nezbytné, aby mohli zís-
kat náhradu od ministerstva 
životního prostředí. To škodu 
uhradí prostřednictvím kraj-
ského úřadu. Rada kraje schvá-
lila povýšení rozpočtu právě 
o dotaci na tyto náhrady. Se žá-
dostmi uspělo celkem 15 cho-
vatelů, kterým vydry způsobily 

škody za 328.218 korun, a čtyři 
rybářské svazy, kterým kormo-
ráni sežrali ryby za 629.049 ko-
run. Nejvíce peněz získali ry-
báři ve Světlé nad Sázavou, 
v Humpolci a v Polné.

Náhrada škod se nevztahuje 
na řeky, kde škodu nelze vyčís-
lit. Krajský úřad proto loni po-
volil rybářům odstřel kormo-
rána na řece Oslavě, a to až do 
konce roku 2005. Proti odstře-
lům tehdy protestoval zejména 
Moravský ornitologický spo-
lek a další ochranářské orga-
nizace.
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Vysočina • Sčítání lidu před 
dvěma lety na Vysočině zjistilo 
necelých 520 tisíc obyvatel. Vy-
sočina je tedy podle počtu svých 
občanů mezi čtrnácti českými 
kraji jedenáctá. Od posledního 
sčítání, které bylo v roce 1991 
se v kraji výrazně změnila naše 
věková struktura. Ubylo lidí 
v předproduktivní věkové kate-
gorii a přibylo lidí v kategorii 
poproduktivní. Znamená to, že 
kraj stárne. Odpovídá to vývoji 
v celé republice, Vysočina je na 
tom přeci jen lépe. Dětí (kate-
gorie předproduktivní) je více, 
než je celostátní průměr. Na dru-
hou stranu je v kraji vyšší podíl 
obyvatel v poproduktivním věku 
oproti celé republice.V devade-
sátých letech narostl počet lidí 
v produktivní věkové katego-
rii. Přišly do ní totiž „Husákovy 
děti“ – silné ročníky z poloviny 
sedmdesátých let a další silné 
poválečné ročníky ještě nedo-
sáhly důchodového věku.

Fila: Nikdy jsme neměli prázdné hlediště
Horácké diva-
dlo v Jihlavě je 
jediná profesi-
onální scéna 
v kraji. Od loň-
ska je jeho zři-
zovatelem, tedy 
tím, který je řídí 

a dotuje, místo státu kraj. 
Podle ředitele divadla Josefa 
Fily je to změna k lepšímu.

„Kraj tím jasně řekl, že divadlo 
chce mít a používat jej k tomu, 
proč v roce 1940 vzniklo. Diva-
dlo zpočátku nemělo svoji scénu, 
zajíždělo po městech regionu 
a hrálo. Letos je to čtyřiašedesát 
let, co svoji scénu máme. A na-
opak, přidali jsme propracovaný 
systém svozu diváků. Na téměř 

všechna představení dovážíme 
mimojihlavské diváky vlastními 
autobusy. Loni prošlo divadlem 
asi šedesát tisíc diváků a z toho 
dvě třetiny nebyly z Jihlavy. Diva-
dlo tedy své poslání krajské scény 
plní a myslím si, že podobně to 
vidí i náš zřizovatel a je ochotný 
věnovat peníze na provoz.“

Kolik to dělá?
„Ročně od kraje dostaneme 

dotaci asi 27 milionů korun. So-
běstační jsme asi 22%, celkové 
náklady jsou asi 34 milionů. Ně-
komu se to může zdát příliš, ně-
komu málo, ale je to kultura, 
umění a nejde všechno přepočí-
távat na peníze.“ 

Co tedy za ty peníze lidé z Vy-
sočiny dostanou?

„Za uplynulých deset měsíců 
jsme kulturní veřejnosti nabídli 
270 produkcí, z toho asi 90% bylo 
našich představení. Horácké diva-
dlo nežije jenom 
svými inscena-
cemi, ale půj-
čujeme prostory 
p r o  ko n c e r t y 
vážné  hudby, 
jazzu, kompo-
nované pořady, 
besedy s umělci a podobně.“

To jsou velká čísla, a kromě 
nich?

„Každý kraj má střední a vy-
soké školy, komorní orchestr, fot-
balové hřiště a profesionální di-
vadlo. Region dostává, řečeno 
mluvou obchodníků s půdou, 

vyšší bonitu. Když jsem kdokoli 
přijede, ať je to zahraniční de-
legace, nebo investor, tak se ur-
čitě ptá, jak kraj funguje. A ta 

n e m a t e r i á l n í 
nadstavba má 
svůj  význam, 
který ještě po-
roste.“

Kdo se o pro-
v o z  d i v a d l a 
stará?

„Máme 103 zaměstnanců, nebo 
spíš úvazků. Herců 21, ostat-
ních uměleckých profesí, tedy 
scénografa, dramaturga, inspici-
enta a dalších je 11. A zbytek je 
podpůrný personál. Herec sklízí 
ovace, ale někdo mu musí připra-
vit rekvizity a ušít kostým, nama-

lovat kulisy, připravit mzdu a ně-
kdo musí přivézt diváky. Jedna 
profese bez druhé se neobejde.“ 

Co nabídnete divákům letos?
„V polovině února představíme 

divákům další premiéru – hru Kr-
vavá svatba. Španělské drama, 
které napsal Federico García 
Lorca. Režie se ujal náš umělecký 
šéf Michael Junášek. Teď máme 
takové to krásné období kdy adre-
nalin všech stoupá až do toho vel-
kého dne D. Do konce června nás 
čekají ještě dvě premiéry na velké 
scéně. V pohostinské režii Karla 
Kříže, uznávaného pražského re-
žiséra, závažná hra, dalo by se 
říci psychologické drama Equus. 
V polovině května uvedeme ko-
medii anglického dramatika Co-

oneyho Hotel Westminster. In-
scenaci se souborem nastuduje 
dlouholetý spolupracovník Ho-
ráckého divadla, brněnský tele-
vizní a divadelní režisér Rudolf 
Tesáček.“ 

Jak dlouho takovou hru při-
pravujete a zkoušíte?

„To máme přesně napláno-
vané. Na deset měsíců chys-
táme sedm inscenací a abychom 
to stihli, studujeme dvě insce-
nace současně. V hantýrce tomu 
říkáme čistý dvoják. Na každou 
hru je tedy sedm týdnů, maxi-
mum, které jí můžeme věnovat. 
Umíte si představit, jaký je to kus 
práce. Práce souboru trvá od pon-
dělí do soboty. Dopoledne zkouší, 
večer hrají.“

Prázdné hlediště je signá-
lem, že divadlo nikdo nechce 

a nám se to za těch 64 let 
dosud nestalo. Věřím, že se 

to ani nikdy nestane.

Vysočina • Krajští radní i zastu-
pitelé nehodlají privatizovat ne-
mocnice v regionu, které loni 
s velkými dluhy převzali od státu. 
I když se zájemci o koupi ně-
kterých nemocnic objevují, kraj 
chce jít jinou cestou. „Od října 
jsme do vedení nemocnic v Jih-
lavě a Třebíči a od ledna i v Hav-
líčkově Brodě postavili krizové 
ředitele, jejichž jasným úkolem 
bylo změnit ztrátové hospoda-
ření,“ vysvětlila radní Martina 
Matějková (ODS). Podle ní ředi-
telé mají před sebou velmi těžký 
úkol, protože museli zavést tvrdá 
úsporná opatření, pokud možno 
bez dopadu na pacienty. „Úkol je 
to těžký, ale splnitelný,“ konsta-
tovala Matějková po zhodnocení 
prvních výsledků hospodaření 

dvou závěrečných měsíců loň-
ského roku. K podobným opat-
řením musela sáhnout i vedení 
dalších krajů. Bez změn celého 
systému financování zdravot-
nictví, které mají v rukou vláda 
a parlament, však tento krok ne-
může být konečným řešením.
Kraj Vysočina v lednu 2003 pře-
vzal od státu pět nemocnic s cel-
kovým dluhem ....korun. Po 
velkém tlaku regionálních samo-
správ ministerstvo zdravotnictví-
nakonec část starých dluhů za-
platilo,  kraj však stále nese zátěž 
za hospodaření státu v nemocni-
cích z doby, kdy ještě neexisto-
val. Zbylý dluh činí .... Závazky 
nemocnic samozřejmě táhnou ke 
dnu řadu dodavatelů léků. tech-
niky a služeb.

Radní Matějková: Nemocnice vedení kraje privatizovat nebude

Noví ředitelé zastavili propad

Vydra říční se na Vysočinu vrátila. Milé zvířátko dělá 
rybářům vrásky. Foto: Luboš Pavlíček

Při živelné pohromě bude 
lékaře řídit přímo úřad
Vysočina • Pokud na Vysočině dojde k živelní pohromě, je za ří-
zení zdravotníků a zdravotnictví nově odpovědný jeden úředník 
z krajského úřadu. Rozhodli o tom krajští radní. Roční náklady na 
takovou činnost by se tím měly snížit ze zhruba milionu korun na 
čtvrtinu. Krizové řízení dříve měly na starosti zrušené okresní úřady 
a každý je řešil jiným způsobem. Někde ji měl na starost pověřený 
úředník, jinde zdravotnická záchranná služba či nemocnice.

Kraj postaví most v Třešti
Kostelec/Třešť • Silnice z Jihlavy do Telče bude v srpnu vypadat 
jako zbrusu nová. Už loni ji začal kraj opravovat a letos přijdou na 
řadu nejhorší místa. Část kolem Kostelce a nový most přes údolí 
v Třešti. Oprava má stát 190 milionů korun. „Nejsme tak bohatí, 
abychom mohli kupovat levné věci. Jestliže jsme se do opravy 
pustili, tak pořádně. Silnice bude mít parametry první třídy, aby 
vydržela nápor motoristů i v dalších desetiletích,“ komentoval 
opravu náměstek hejtmana pro dopravu Petr Pospíchal. 

Rozhovor měsíce

Úsporná opatření v nemocnicích neznamenají nižší 
kvalitu péče. Foto: Luboš Pavlíček

Fond Vysočiny přispívá obcím i kultuře
(pokračování ze strany 1)

To znamená, že v průměru 
každý druhý žadatel uspěje.“ Od 
založení fondu z něj získalo pe-
níze přes 1300 žadatelů.

Jednotlivé grantové programy 
vypisuje krajské zastupitel-
stvo i s lhůtou, do které se 
mohou obce, organizace 
a jednotlivci přihlásit. 
Zároveň také určí po-
drobné podmínky, tedy 
kdo, jakým způsobem 
a o kolik může žádat. Všechny in-
formace o vypsaných grantech 
zveřejňuje kraj na www.fondvy-
sociny.cz a v krajských novinách, 
které měsíčně zasílá do všech do-
mácností Vysočiny. „V dřevních 

dobách fondu jsme využívali také 
inzerci v novinách a pořádali jsme 
semináře pro naše případné žada-
tele. Vzhledem k tomu, že vedle 
obcí je nejvýznamnějším příjem-
cem podpory také neziskový sek-

tor, rozesíláme informace 
všem neziskovým organi-
zacím. Totéž dělají i jed-

notlivé odbory pro své 
partnery – třeba škol-
ství pro školy,“ popisuje 
Hermann. Fond založil 

kraj loni v březnu a dodnes vyhlá-
sil 57 grantových programů ve kte-
rých žadatelé získali téměř 100 mi-
lionů korun. Už při svém vzniku 
kraj schválil plán práce, podle ně-
hož se chce řídit, nazvaný Pro-

gram rozvoje kraje. V něm popsal 
oblasti, ve kterých Vysočina vy-
niká, i všechna slabá místa. Záro-
veň k programu založil fond, který 
má rozdělit peníze tam, kde mohou 
pomoci. „Krajská samospráva je tu 
od toho, aby se snažila o co největší 
prosperitu regionu,“ vysvětluje To-
máš Hermann a dodává: „Celý roz-
voj spočívá v tom, co a jakým způ-
sobem podpoříme, jestli do určité 
oblasti dáme peníze, anebo vypro-
vokujeme nějakou aktivitu.“

Dále připustil, že kraj nyní uva-
žuje o změně práce fondu tak, aby 
peníze z něj mohly doplnit evrop-
ské dotace a žadatel mohl pro-
středky kraje a Evropy spojit: „Je to 
ovšem spíš úvaha pro letošní rok.“

Region pohledem statistiků

Nové Město na Moravě • Prv-
ního občánka České republiky 
roku 2004 Vojtíška Pavliše ob-
daroval hejtman Vysočiny Fran-
tišek Dohnal šekem na 10.000 
korun a zlatým řetízkem s pří-
věskem Kozoroha. Vojtíšek z Ra-
dostína nad Oslavou se naro-
dil v porodnici v Novém Městě 
na Moravě na Nový rok s prv-
ními takty státní hymny. 5000 ko-

run pro svého nového obyvatele 
schválila také domovská radnice. 
Obec s 867 obyvateli běžně no-
vorozence obdarovává 2000 ko-
run, tentokrát radní sáhli hlouběji 
do obecní kasy. Prvenství v při-
vádění dětí na svět v novém roce 
drží Vysočina již poněkolikáté, 
oslavovala i prvního občánka 
Česka po rozdělení Českosloven-
ské federativní republiky. 

Podíl obyvatelstva v pětiletých věkových kategoriích v okresech kraje Vysočina v roce 2001

věková 
kategorie

HB JI PE TR ZR Vysočina

abs. % abs. % abs. % abs. % abs. % abs. %

0 – 4 4 228 4,4 4 879 4,5 3 322 4,6 5 380 4,6 6 133 4,9 23 942 4,6

5 – 9 5 446 5,7 6 270 5,8 4 053 5,6 7 241 6,2 7 971 6,4 30 981 6,0

10 – 14 6 186 6,5 7 042 6,5 4 513 6,2 8 222 7,0 8 842 7,1 34 805 6,7

15 – 19 6 741 7,1 7 540 7,0 4 890 6,7 8 534 7,3 9 226 7,4 36 931 7,1

20 – 24 7 941 8,4 9 142 8,4 5 972 8,2 9 955 8,5 10 585 8,4 43 595 8,4

25 – 29 7 800 8,2 9 236 8,5 5 938 8,1 9 900 8,4 10 677 8,5 43 551 8,4

30 – 34 6 232 6,6 7 198 6,6 4 792 6,6 7 673 6,5 8 604 6,9 34 499 6,6

35 – 39 6 328 6,7 7 276 6,7 4 815 6,6 8 100 6,9 8 642 6,9 35 161 6,8

40 – 44 6 369 6,7 7 442 6,9 4 876 6,7 8 120 6,9 8 224 6,6 35 031 6,7

45 – 49 7 012 7,4 8 083 7,5 5 180 7,1 8 559 7,3 8 625 6,9 37 459 7,2

50 – 54 7 018 7,4 8 258 7,6 5 468 7,5 8 139 6,9 8 578 6,8 37 461 7,2

55 – 59 5 571 5,9 6 186 5,7 4 479 6,1 6 445 5,5 7 377 5,9 30 058 5,8

60 – 64 4 564 4,8 4 968 4,6 3 677 5,0 5 049 4,3 5 905 4,7 24 163 4,7

65 – 69 4 495 4,7 4 621 4,3 3 468 4,8 4 788 4,1 5 293 4,2 22 665 4,4

70 – 74 3 937 4,1 4 279 3,9 3 100 4,2 4 592 3,9 4 497 3,6 20 405 3,9

75 – 79 2 924 3,1 3 371 3,1 2 425 3,3 3 538 3,0 3 406 2,7 15 664 3,0

80 – 84 1 213 1,3 1 432 1,3 1 047 1,4 1 592 1,4 1 494 1,2 6 778 1,3

85 + 1 026 1,1 1 171 1,1 956 1,3 1 525 1,3 1 325 1,1 6 003 1,2

celk. zjiš. 95 031 100,0 108 394 100,0 72 971 100,0 117 352 100,0 125 404 100,0 519 152 100,0

nezjištěno 9  19  13  15  3  59  

celkem 95 040  108 413  72 984  117 367  125 407  519 211  

První občánek dostal dar

Kraje odmítají 
platit VZP
(pokračování ze strany 1)

Kraje se proto obrátily na 
vládu, aby situaci řešila ona. 
VZP však nečekala, jak se 
k problému vláda postaví, 
a záchranným službám sní-
žila už lednovou zálohu. 
„Pokud se kabinet nepostaví 
k věci čelem, nezbude nám 
nic jiného, než sáhnout do 
naší rezervy a pojišťovně dát 
peníze určené na investice do 
školství, dopravy či sociální 
sféry,“ dodala radní.

1
2 doplní Pavel

kalivoda
pokusit se najít novější data; tabulku nahradit graficky názornějším zobrazením - např. graf "strom života"

kalivoda
"nebude" nahradit za "nechce"

kalivoda
Článek "Při živelné pohromě bude lékaře řídit přímo úřad" nahradit článkem o partnersví škol se soukromým sektorem (kontaktní osoba A. Štěrbová)
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